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: 

Box 490, 129 04 Hägersten. Besöksadress Telefonvägen 30 
Telefon 08- 508 22 000. Fax 08- 508 22 099 
hagersten-liljeholmen@stockholm.se 
 

Protokoll fört vid pensionärsrådets sammanträde den 22 oktober 2012 
 
Justerat den 23 oktober 2012 
  
 Godkänt via e-post 
Marianne Svensk    Rolf Lindquist 
                        
Plats: Förvaltningen, Lars Magnus 
Tid:  Kl. 14.30-16.30 
 
Närvarande 
Marianne Svensk ordförande PRO 
Kerstin Svenson vice ordförande SPRF 
Eiwor Arthursson ledamot PRO 
Valter Lund  ledamot PRO 
Lars Åsberg ledamot SPF  
Rolf Lindquist  ledamot  SPF  
Bertil Andersson ersättare PRO 
Ingrid Eriksson ersättare  SPF 
Gunnar Carlsson ersättare SPF 
 
Förhinder 
Bertil Wretlund         ersättare                      PRO 
 
Stadsdelsnämnden § 11 
Abit Dundar (FP), ordförande 
Eva Fagerhem (S) vice ordförande 
Johan Faxér (MP) 
Carita Stenbacka Tenezakis (V) 
 
Förvaltningen 
Ingrid Widebäck  avdelningschef för social omsorg 
Yvonne Goldberg  avdelningschef för personalfrågor och utförare inom äldreomsorgen 
Kerstin Malmport §5 enhetschef för beställarenheten äldre  
Anneli Rydström  sekreterare   
 
 
§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade välkommen till dagens sammanträde och förklarade mötet 
öppnat.  

 
§ 2. Förslag till dagordning 

Dagordningen godkändes.  
 
§ 3. Utseende av justerare 

Marianne Svensk och Rolf Lindquist utsågs att justera dagens protokoll. 
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§ 4.  Anmälan av protokoll 
 
 Pensionärsrådet 2012-09-25 

Pensionärsrådet gjorde ett förtydligande angående att äldre som bor i hus utan hiss ska 
ges möjlighet att flytta till servicehus om man så önskar. I protokollet står, de som bor 
tre trappor upp utan hiss. 

 
 Rådet för funktionshinderfrågor 2012-09-20 
 Pensionärsrådet tog del av rådets protokoll, som lades till handlingarna. 
 
 Stadsdelsnämndens protokoll 2012-09-27 
 Ang. § 3 Tertialrapport 2- 2012. 

Pensionärsrådet ställer sig bakom reservationen och särskilt gällande att 
kommunfullmäktige bör sänka kraven vid ansökan om servicehusplatser och ha en mer 
generös bedömning av vilka som kan erhålla en servicehuslägenhet. 
 
Ang. § 5 Ombyggnad av Trekantens servicehus, etapp 2. 
Pensionärsrådet stödjer oppositionens reservationer. Pensionärsrådet stödjer särskilt 
begäran om ersättning för de boendes hyreshöjning á 525 kr per månad och boende. 
 
Ang. § 11 Införande av värdighetsgarantier för äldreomsorgen i Stockholms stad. 
Pensionärsrådet ställer sig bakom det särskilda uttalandet.  
 
Ang. § 14 Förslag till riktlinjer för lex Sarah 
Pensionärsrådet anser att för att personalen ska våga anmäla måste det också vara 
möjligt att göra anonyma anmälningar. 
 

 Kommunstyrelsens pensionärsråd 2012-09-11 
 Ang. Inriktningsbeslut om Hemsjukvården 2015. 
 Pensionärsrådet ställer sig bakom KPR:s synpunkter.  

 
”KPR vill betona vikten av att den kompetens som i dag finns inom hemsjukvården, 
distriktssköterskor och undersköterskor, bibehålls efter överförandet. Enligt KPR:s 
uppfattning ska enstaka hembesök som utförs av distriktssköterska hos personer 
som inte omfattas av hemsjukvård vara Stockholms Läns Landstings ansvar.”  
 
Pensionärsrådet stödjer skrivelsen om bättre kvalitetskontroll och meddelarskydd i 
äldreomsorgen och motionen om biståndsbedömning, är den rättvis? 
 

§ 5. Biståndsbedömning 
Kerstin Malmport, enhetschef för beställarenheten äldre, var idag inbjuden till 
pensionärsrådets sammanträde. 

 
Pensionärsrådet ville få mer information om hur biståndsbedömningen genomförs i 
stadsdelsförvaltningen. Detta mot bakgrund av en artikel i Mitt i Söderort om en 
man som hade nekats boende på servicehus. I artikeln fanns uppgift om att 
Hägersten - Liljeholmens stadsdelsförvaltning mellan 2009 och september 2012 
hade fått 64 biståndsbeslut överklagade. En tredjedel av dessa (22 st.) hade bifallits. 
Pensionärsrådet undrade vad det beror på och vilka skäl för avslag som godtagits av 
domstolen i motsats till stadsdelsnämnden, samt hur reglerna har ändrats i 
biståndsbedömningen så att felaktigheterna inte kan uppstå igen. Pensionärsrådet 
undrade om det finns brister i kompetensen samt om man sedan följer 
förvaltningsrättens beslut och ger de äldre servicehusboende.   
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Kerstin redogjorde för hur biståndsbedömningen går till. Alla har rätt att ansöka om 
insatser, vilket är en viktig demokratisk rättighet. Biståndshandläggaren utreder den 
äldres individuella behov och gör en sammantagen bedömning. Beställarenheten 
arbetar utifrån och följer socialtjänstlagen som är en ramlag, samt praxis och stadens 
riktlinjer. Kommunfullmäktige har beslutat att boenderelaterade frågor såsom att bo i 
hus utan hiss, inte är skäl för att få flytta till servicehus. I beslut om servicehus ska 
den enskildes egna upplevelse av otrygghet tas med. Detta är svåra bedömningar att 
göra, menade Kerstin. De stadsdelsförvaltningar som har servicehus, såsom 
Bromma, Enskede-Årsta-Vantör, Kungsholmen och Norrmalm har liksom 
Hägersten-Liljeholmen ungefär samma fördelning det vill säga att ca 30%  har fått 
bifall av förvaltningsrätten. 

 
Den äldre har rätt att överklaga sitt beslut. Biståndshandläggaren hjälper till med det, 
om man så önskar.  
 
Förvaltningsrätten fattar på samma sätt som stadsdelsförvaltningen sina beslut 
utifrån socialtjänstlagen, praxis och riktlinjer. Men gör då ibland en annan 
bedömning än stadsdelsförvaltningen. I vissa fall kan det vara så att den äldre har 
ansökt om servicehus men skulle egentligen behöva ett annat mera anpassat boende 
såsom vård- och omsorgsboende utifrån sina behov, t.ex. på grund av 
demenssjukdom.  

 
Stadsdelsförvaltningen verkställer förvaltningsrättens beslut. I verkligen kan det 
ibland vara så att den enskildes behov har förändrats eller att den enskilde fått t.ex. 
utökad hemtjänst. Kerstin gav olika exempel på detta. Det förekommer också att den 
äldre som ansökt om servicehus tackat nej när man fått ett erbjudande om 
servicehuslägenhet. 

 
Förvaltningen överklagar till kammarrätten i de fall där ordförande i 
förvaltningsrätten gått på förvaltningens linje. Detta enligt stadens juridiska 
avdelning.   
 
Kerstins bedömning är att biståndshandläggarna har en hög kompetens. Kerstin 
berättade också att hon och avdelningschef Ingrid Widebäck gått igenom och 
analyserat förvaltningsrättens beslut samt kammarrättsdomar och tidigare 
regeringsrättsdomar (högsta förvaltningsdomstolen) som ligger till grund för praxis. 
Det är viktigt att ständigt utveckla sina arbetssätt och domstolarnas beslut är ett 
viktigt instrument för utvecklingsarbetet. Kerstin tycker själv att man kan bli 
tydligare och utveckla sina svar.  
 
Beställarenheten tar också del av hur andra stadsdelsförvaltningar arbetar genom s.k. 
benchmarking, t.ex. har enheten kontakt med Farsta stadsdelsförvaltning, som är den 
stadsdelsförvaltning som har lägst andel (ca7%) domar emot sig.  
 
Pensionärsrådet framförde sin misstanke om att det kan finnas ett samband mellan 
många avslag på servicehus och det stora antalet tomma servicehuslägenheter som 
skäl för att avveckla servicehusen. 
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Kerstin förklarade att biståndshandläggarnas uppgift är att bedöma den enskildes 
behov och att boendeplaneringen, t.ex. hur många servicehuslägenheter det ska 
finnas är en helt annan fråga, en politisk fråga. 

 
§ 6. Remiss om anhörigstöd 

En remiss har inkommit till stadsdelsnämnden från kommunstyrelsen om ett nytt 
program för stöd till anhöriga som vårdar personer som är både över och under 65 år. 
Förslaget har tagits fram gemensamt av äldreförvaltningen och socialförvaltningen.  
 
Ingrid Widebäck informerade att stadsdelsförvaltningen redan idag erbjuder stöd till 
anhöriga som vårdar personer som är både över och under 65 år. 
 
Förvaltningens förslag till remissvar tas upp på stadsdelsnämndens sammanträde i 
november. Inför beredningen vill förvaltningen ge pensionärsrådet möjlighet att 
lämna synpunkter.  
 
Pensionärsrådet tycker att det finns alltför få konkreta förslag i programmet. 

 
§ 7. Aktuell information från stadsdelsförvaltningen 

 
Trekantens servicehus 
Yvonne Goldberg informerade om det fortsatta arbetet med evakueringen på 
Trekantens servicehus, etapp 2, som berör de boende på Lövholmsvägen 27.  
 
Stadsdelsnämnden har beslutat att ett boende för äldre sköra personer inom 
socialpsykiatrins verksamhet ska inrättas på plan 2 i 27:an. På våningsplan 0-1 har 
förvaltningen fått i uppdrag att utreda möjligheten att inrymma landstingets och 
nämndens beroendemottagning, som idag finns på Katrinebergsbacken.   
 
Yvonne berättade att hon den 5 oktober träffade de boende på våningsplan 1 och 2 
och deras anhöriga för information. De boende har fått erbjudande om att välja 
mellan olika lediga lägenheter i 31:an och i 27:an. De boende som flyttar till 31:an 
kommer inte att behöva evakueras utan flyttar direkt till 31:an när det är ombyggt 
och klart.  
 
Den 9 oktober informerades alla boende i 27:an och deras anhöriga om 
evakueringen, som startar i mitten på november.  
 
Pensionärsrådet vidhåller att inga verksamheter utöver servicehusboende ska finnas 
i 27:an. 
 
Stadens förslag till budget 2013 
Populärversion av stadens förslag till budget 2013 delades ut till pensionärsrådet. 
 

 Förtroendemannaregistret 
Information delades ut. Pensionärsrådets ledamöter och ersättare som var 
närvarande godkände att uppgifter om telefonnummer och e-post läggs ut på nätet.  
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§ 8. Ärenden till stadsdelsnämnden 2012-09-27 

Pensionärsrådet gick igenom ärendena till stadsdelsnämnden.  
 
Ärende 2: Medborgarförslag om boulebana i Axelsberg 
Pensionärsrådet ställer sig bakom medborgarförslaget. 
 
Ärende 8: Den gröna promenadstaden – En strategi för utveckling av Stockholms 
parker och natur 
Pensionärsrådet önskar ta del av stadsdelsnämndens parkplan. Rådet är också 
intresserad av att få information om vilka former som finns för dialog kring 
parkfrågorna. 
 
Förvaltningen föreslog att Anna Ambjörn och Peter Melin, avdelningen för 
samhällsplanering, inbjuds till pensionärsrådets sammanträde.  
 
Pensionärsrådet påtalade också att snöröjningen på parkvägarna bör tas upp i 
ärendet. ”Även den vita parken ska väl användas”, menade rådet.  

  
§ 9. Rapport från förtroenderåden 

 
Aspuddens förtroenderåd, Marianne Svensk: Julfest planeras den 4 december. 

 
Nybohovs förtroenderåd, Marianne Svensk: Det blir höstmiddag den 26 oktober. 

 
Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Den 6 oktober var det räkfrossa på 
servicehuset. På förtroenderådsmötet den16 oktober, tog man upp att många boende 
känner sig oroliga inför att nya verksamheter kommer och kan komma att inrättas på 
servicehuset. Nästa förtroenderådsmöte är den 13 november. 

 
Åsens och Kransens förtroenderåd, Bertil Andersson: I oktober inbjöd 
förtroenderådet till träff med ärtsoppa och punsch, vilket var mycket uppskattat och 
gott.   

 
Fruängsgårdens förtroenderåd, Lars Åsberg: På mötet den 4 oktober planerade 
förtroenderådet inför luciafirandet. 

 
§ 10. Övriga frågor 
 

Kerstin Svenson informerade från möte med Söderortspolisens Seniorråd. 
Minnesanteckningar bifogas. 

  
Anneli Rydström påminde rådet om att inkomma med organisationernas 
nomineringar till val av pensionärsråd 2013, senast den 30 november.  

 
§ 11. Pensionärsrådets frågor till presidiet  
 
 Pensionärsrådets fråga om samlingslokaler 

Behovet av samlingslokaler för föreningarna är stort. Det finns bl.a. behov av lokal i 
Liljeholmen. Pensionärsrådet undrar också vad som händer med lokalerna i 
Hägerstensåsens medborgarhus om det byggs bostäder och studentbostäder där, som 
pensionärsrådet läst om i pressen.  
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Vad gör nämnden för att se till att det finns samlingslokaler för föreningarna i 
stadsdelsområdet? Hur blir det med brandstationen? 

  
 Svar 

Politikerna tycker det är viktigt att det finns samlingslokaler för föreningarna.  
Ang. medborgarhusets lokaler är det angeläget att detta bevakas, menade politikerna.   
 
Carita Stenbacka Tenezakis (V) menade att det generellt sett blivit svårare för föreningarna 
att låna lokaler, såsom hyresgästföreningens lokaler.  Hon har bl.a. lyft frågan om behovet 
av föreningslokaler till stadshusgruppen.  

 
Abit Dundar (FP) informerade att stadsdelsnämnden drivit att få ett bibliotek i 
Liljeholmen. Det är också viktigt att det finns naturliga träffpunkter i Liljeholmen, 
att det finns parker och hallar, menade Abit.    
 
När det gäller brandstationen informerade Abit Dundar (FP) att folkpartiet har tagit 
ställning för en skola, då det finns ett stort och ett akut behov av en skola i området.  
 
Eva Fagerhem (S) ser gärna en kombination av skola och kulturhus. Johan Faxér 
(MP) tog upp att miljöpartiet varit drivande i frågan om ett kulturhus. 
 
Maria Mannerholm, stadsdelsdirektör, berättade att förvaltningen har avstått att hyra 
lokalerna för sina verksamheter, då lokalerna är svåra att tillgänglighetsanpassa. 
 
Att använda Brännkyrka gymnasium till grundskola kom också upp. Enligt Abit 
Dundar (FP) ska det behållas som gymnasium. Planer finns att flytta Schartaus 
gymnasium till Brännkyrka. 

  
 Pensionärsrådets fråga om snöröjningen 

Snöröjningen fungerar mycket dåligt. Vad gör nämnden för att förbättra 
snöröjningen? 

 
 Svar 

Eva Fagerhem (S) tog upp att oppositionen lagt en skrivelse om att återföra ansvaret 
för vinterväghållning till stadsdelsnämnderna. Många äldre halkar och skadar sig på 
grund av dålig snöröjning och halkbekämpning av trottoarer och gångvägar, vilket är 
allvarligt. Den centraliserad snöröjning fungerar inte bra och stadsdelsnämnden har 
bättre kännedom om de lokala behoven.  
 
Abit Dundar (FP) menade att staden valt att organisera snöröjningen centralt. Det 
finns kontaktpersoner som ska bevaka och följa upp att snöröjningen fungerar, där 
äldreperspektivet är särskilt angeläget att uppmärksamma. När det gäller 
snöröjningen av parkvägarna, som är stadsdelsnämndens ansvar, är det viktigt att vi 
tar till oss synpunkterna, framförde Abit.   
 

 Johan Faxér (MP) menade att det behövs mer pengar till snöröjningen.  
 
 Pensionärsrådets fråga om parkeringsplatser 

Minskningen av antalet parkeringsplatser i samband med nybyggnationen har lett till 
trafikkaos i flera områden inom stadsdelen. Pensionärsrådet tycker att det är dåligt 
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planerat. Det är också orealistiskt att tro att antalet bilar ska minska. Vad gör 
nämnden åt parkeringsproblemet vid nyproduktion? 
 

 Svar  
Abit Dundar (FP) framförde att han inte riktigt känner igen sig i detta. Det finns t.ex. 
gått om garageplatser i bergrummet vid Liljeholmen.  
 
Johan Faxér (MP) menade att behovet av fler bilar inte ska stimuleras, utan istället 
behövs bättre kollektivtrafik.   
 
Pensionärsrådet anser att parkeringssituationen varierar mycket i stadsdelen och det 
måste man ta hänsyn till vid planeringen av nya bostadsområden. 

 
 Pensionärsrådets fråga om Trekantens servicehus 

Pensionärsrådet anser att hela Trekantens servicehus ska fortsätta att vara servicehus 
efter det att badrummen byggts om. Fler äldre måste ges möjlighet att flytta till 
servicehus och biståndsbedömningen måste därför bli mer generös, menar 
pensionärsrådet. Pensionärsrådet tycker att en äldre person som bor i fastighet utan 
hiss ska ges möjlighet att få flytta till ett servicehus, om så önskas.  

 
Pensionärsrådet framförde också att de boende på Trekantens servicehus är oroliga 
för att de ska bli andra verksamheter på servicehuset. De boende som inte får flytta 
tillbaka till sina lägenheter, som de uppfattat har utlovats tidigare, känner också stor 
oro inför denna förändring. Kommer nämnden att godkänna förslag om en 
beroendemottagning på servicehuset? Vad tycker nämnden om att en del boende inte 
får flytta tillbaka till sina servicehuslägenheter på Trekanten? 

 
 Svar 

Abit Dundar (FP) anser att stadsdelsnämnden varit tydliga med att man innan 
ombyggnationen inte kunnat lova de boende om att alla skulle kunna flytta tillbaka 
till sina lägenheter eftersom man inte visste hur omfattande en ombyggnation av 
badrummen skulle bli och hur varje lägenhet skulle påverkas. Trekantens servicehus 
ska bevaras som servicehus. Alla boende får också flytta tillbaka Trekantens 
servicehus. Många lägenheter är outhyrda på Trekantens servicehus och vi behöver 
anpassa tillgången på servicehuslägenheter utifrån efterfrågan och använda lokalerna 
effektivt. Stadsdelsnämnden har beslutat om att inrätta ett boende för äldre inom 
socialpsykiatrins verksamhet. Om att flytta beroendemottagningen till Trekantens 
servicehus ska utredas först innan beslut fattas. Om beroendemottagningen flyttar till 
Trekanten skulle den i så fall få en egen separat entré.   

 
Maria Mannerholm informerade att andelen äldre över 80 år minskar fram till 2020. 
I stadsdelen finns en överkapacitet av servicehuslägenheter och det är därför viktigt 
att vi anpassar tillgången utifrån efterfrågan. Maria Mannerholm informerade också 
att beroendemottagningen, som är en öppen verksamhet och som drivs av 
stadsdelsnämnden och landstinget, ligger i ett bostadsområde på Katrinebergsbacken 
i Liljeholmen. Inga klagomål på att verksamheten skulle vara störande har 
framkommit. De personer som går till beroendemottagningen är motiverade att 
förändra sin livssituation. Flera av dem besöker också psykosmottagningen i Gröndal 
som ligger bredvid Trekantens servicehus. 
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Eva Fagerhem (S), Johan Faxér (MP) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) menade att 
riktlinjerna för servicehus behöver ses över och att biståndsbedömningen bör bli mer 
generös så att fler äldre ges möjlighet att flytta till servicehus, om man vill det. 

 
§ 12.  Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen den 20 november, start med förmöte kl. 
9.00. Lokal: Besöksrum 1, plan 9.  

 
§ 13.  Sammanträdet avslutas 
 Ordförande tackade alla för dagens möte och förklarade därmed mötet avslutat.  
 
 
 
 
Vid protokollet: Anneli Rydström 


